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Zusammenfassung

Mit der Nationalen Strategie zur biologischen Vielfalt (NBS) erfüllt Deutschland seinen Auftrag aus dem internationalen Übereinkommen über 
die biologische Vielfalt (CBD): Mit dem Beitritt zur Konvention verpflichteten sich die Staaten, eigene Strategien zur Sicherung der biologischen 
Vielfalt zu entwickeln sowie bestehende Strategien, Pläne und Programme zur biologischen Vielfalt anzupassen. Seit Verabschiedung der NBS im 
Jahr 2007 haben viele Bundesländer eigene Biodiversitätsstrategien oder vergleichbare Programme auf den Weg gebracht, die einen wichtigen 
Schritt zu konkreten Maßnahmen für die Erhaltung der Biodiversität darstellen. Der Beitrag gibt einen Überblick über den aktuellen Stand der 
ländereigenen Biodiversitätsstrategien und -programme und stellt Gemeinsamkeiten sowie länderspezifische Schwerpunkte heraus. Ein Vergleich 
mit den Handlungsfeldern der Naturschutz-Offensive 2020 des Bundesumweltministeriums zeigt darüber hinaus die Arbeitsschwerpunkte auf 
nationaler Ebene bzw. auf Ebene der Bundesländer.

Naturschutz – Deutschland – Bundesländer – Nationale Strategie zur biologischen Vielfalt – Handlungsfelder – Biodiversitätsstrategie  – 
Naturschutz-Offensive 2020

Abstract

With the National Strategy on Biological Diversity (NBS), Germany is fulfilling its mandate under the international Convention on Biological 
Diversity (CBD): By acceding to the Convention, states committed to develop their own strategies for biodiversity conservation and to adapt 
existing strategies, plans and programmes on biological diversity. Since adoption of the NBS in 2007, most German federal states (Länder) have 
established their own biodiversity programmes or strategies. This development is an important step towards the implementation of specific 
conservation measures for the protection of biodiversity on a regional scale. Here, we provide an overview of the biodiversity programmes and 
strategies currently established by the German federal states. One objective was to identify differences and similarities of the programmes 
regarding their key areas for specific action and their goals as well as the corresponding measures. In order to distinguish between key activities 
of the Federal Government and the federal states, we compared the fields of action of the national action plan – the German Nature Conservation 
Offensive 2020 – with those set out in the state programmes.

Nature conservation – Germany – Federal states – National Strategy on Biological Diversity – Fields of action – Biodiversity strategies – Nature 
Conservation Offensive 2020
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